
Meditatie
Waarom Staatkundig Gereformeerd?

We willen als staatkundig gereformeerden niet hooghartig en betweterig
optreden. Er mag in ons optreden niet het minste blijken van de mening, dat we
beter zijn en voortreffelijker dan anderen. Integendeel, het moet een erezaak
zijn in ootmoed de laagste plaats in te nemen. Zijn trouwens de kinderen dezer
wereld niet voorzichtiger?
Indien men ons vraagt waarom we staatkundig gereformeerd zijn, dan moet
ons antwoord luiden: Omdat we in alle aangelegenheden, evengoed in die van
deze tijd en eeuw zijn, ons willen laten leiden door het Woord van God; omdat
we in gemoede overtuigd zijn, dat in de waarneming van Gods altijd geldende
geboden groot loon en rijke zegen zijn, niet slechts voor de individu, maar ook
voor een natie, voor regering en volk; omdat we het een uitnemend voorrecht
vinden, dat vanwege de verdorvenheid van het menselijk geslacht en ter
beteugeling van de ongebondenheid een rechtvaardige overheid optreedt, die
wijsheid van boven begeert.
We willen niet tieren en razen, niet schelden en vloeken. “Vloek de koning niet,”
zegt de Prediker in hetzelfde hoofdstuk, waarin hij profeteert, dat de grote
luiheid het gebint verslapt. Al valt er veel aan te merken op het gedrag van
koningen en prinsen, we willen en mogen hen niet vloeken. Dat geeft aan het
politieke optreden een heel bijzonder accent.
Zoals de apostel verkeerde aan boord van het vaartuig, dat hem naar Rome
transporteerde, willen wij op het schip van Staat optreden. We willen aan de
hand van Gods Woord waarschuwen wanneer de vaart zal geschieden met
hinder en grote schade, niet alleen van lading en schip, maar ook van ons
leven.
Maar niet minder behoren we ook de handen uit te steken om daadwerkelijk
aan de werkzaamheden deel te nemen, zoals Paulus en zijn metgezellen
eigenhandig het scheepsgereedschap uitwierpen toen dat nodig was en zoals
de apostel ook zelf brandstof aandroeg toen de schipbreukelingen zich
warmden aan het vuur.
Niet wandelen in arglistigheid, het Woord Gods niet te koop dragen en niet
vervalsen, maar ons door openbaring van de waarheid in woord en wandel
aangenaam maken bij alle gewetens der mensen in de tegenwoordigheid Gods.
Dat is eerlijke politiek. Ik heb gezegd.

Slotrede op de SGP jaarvergadering van 1970
door wijlen ds. G.H. Abma
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Van de redactie
Terwijl we dit stukje schrijven gaan onze gedachten terug naar wat zich de
afgelopen weken allemaal heeft afgespeeld. Werden we eerst opgeschrikt door
weer een grote aanslag in Spanje waar zoveel mensen op het alleronverwacht
het leven lieten, afgelopen week werden we bepaald bij het overlijden van onze
oud-koningin Juliana. Op verschillende manieren werden we bepaald bij de
kortheid en de broosheid van ons leven.
Dit boekje heeft weer een zeer afwisselende inhoud met berichten uit alle
geledingen van de SGP.
Allereerst natuurlijk de meditatie. Zoals u inmiddels gewend bent, putten we
nog al eens uit de oude doos van de slotredes die uitgesproken zijn. Zelfs vele
jaren na dato nog zo actueel.
Zoals u wellicht weet, heeft ds. D.J. Budding op de laatstgehouden jaar-
vergadering afscheidgenomen als landelijke voorzitter. We hebben een vraag-
gesprek met hem gehad, wat wij in dit boekje hebben afgedrukt.
Ook uit de gemeenteraad is weer het nodige nieuws te melden. Een van de
belangrijke zaken die op dit moment spelen is het wethouderschap. Wethouder
Van Overloop heeft zijn functie neergelegd en deze functie zal opnieuw vervuld
moeten worden, wat de nodige commotie teweeg heeft gebracht. Met name in
de PZC worden dergelijke zaken nog al eens opgeblazen en dan met name in
negatieve zin voor de SGP. Het is goed om deze zaak eens eerlijk uit de doeken
te doen.
Ook begrotingstechnisch zijn er ieder jaar wel weer een aantal zaken die de
nodige trubbels geven.
In verschillende bladen heeft u al iets kunnen lezen over de veranderingen in de
vergaderstructuur van de gemeente. Wethouder Bliek heeft het voor ons nog
eens duidelijk op een rij gezet.
Waarden en normen; wie heeft er niets over gelezen. Ook wij blijven niet achter.
Een interessante bijdrage door de heer Van Rees.
Ook de SGP-fractie uit de 2e Kamer is een trouw schrijver in ons blad. Deze
keer weer een bijdrage van de heer Van der Vlies.
Al enige tijd geven wij uitgebreid aandacht aan het bedrijfsleven binnen onze
gemeente. Voor ons dagelijks brood is bijna iedereen van bedrijven afhankelijk.
Deze keer een bijzondere bijdrage over het 75-jarig bestaan van de Gebr.
Weststrate uit Krabbendijke.
Soms denken we wel eens dat er wat kopij tekort is om het boekje te vullen.
Maar elke keer is het toch weer woekeren met de beschikbare ruimte. Ook deze
keer was er weer meer dan voldoende.
Wij wensen u veel leesplezier.
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Van de voorzitter
Politiek is iets wat iedereen aangaat, zowel ouderen alsook de jongeren,
misschien jongeren wel het meest. Nu zijn er gelukkig altijd veel jongeren actief
geweest binnen onze SGP.
De SGP heeft niet voor niets de grootste jongerenorganisatie. Daarom wordt de
SGP wel eens de oudste en jongste partij van Nederland genoemd.
Tijdens de bestuursvergadering van de CKV Reimerswaal is besloten om de
mogelijkheid te onderzoeken om de jongeren nog meer bij de SGP en de
politiek te kunnen betrekken. Dit resulteerde om uit elke kern in Reimerswaal
enkele jongeren uit te nodigen, om, als commissie, onder verantwoording van
het bestuur, hierover met ons na te denken hoe op een bepaalde wijze te
starten, door jongeren voor jongeren. Op dit moment zijn er onderhandelingen
met de jongeren en is het de bedoeling om D.V. najaar 2004 een middag of
avond te organiseren in Reimerswaal. Hoe, wat en waar wordt nog over
nagedacht. Wij hopen dit zo spoedig mogelijk aan u bekend te maken.
Met het oog op de Europese verkiezingen in 2004 heeft onze vertegen-
woordiger in het Europarlement, dhr. B. Belder op de ledenvergadering van 23
maart jl. te Yerseke voor ons een boeiende inleiding gehouden met als
onderwerp: “De positie van de SGP in het Europees Parlement” en mochten wij
vernemen dat, ondanks dat wij de kleinste partij zijn, toch zijn stem namens de
SGP ook nog invloed heeft bij bepaalde stemmingen. Wij vragen u bij de
komende verkiezingen getrouw uw stem uit te brengen, al is het voor ons
gevoel veraf, maar het kan onder ’s Heeren zegen toch vruchten afwerpen.
Als SGP zijn we vaak onbegrijpelijk en onbegrepen, toch betekent het dat wij
werkelijk overtuigd dienen te zijn van de juistheid van Zijn boodschap. Dat wij
oprecht menen, dat het houden van de geboden van de Heere voor de hele
samenleving heilzaam is. Dat wij menen, dat alle mensen Gods zegen mogen
verwachten indien zij rekening houden met het Woord van God.
Bovendien mogen wij de boodschap niet achterhouden, omdat ook anderen
hun boodschap niet onder stoelen of banken steken. De vrijpostige wijze
waarop anderen soms onbijbelse voorstellen doen of de spot drijven met onze
standpunten mag ons niet weerhouden te zeggen waar het op staat. Ook al
gaat het tegen de heersende opvattingen van vandaag in. Als het goed is
pretenderen wij niet onszelf op de eerste plaats te stellen, maar de Schepper
van Hemel en aarde. Hier ligt de eerste zelfreflectie voor allen die namens de
SGP mogen spreken.

Met vriendelijke groeten,
M.J. v.d. Berge
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Afscheid van een voorzitter
Ds. Budding, hoe bent u in het politieke leven terecht-
gekomen en hoe lang doet u al in actieve zin mee?
In mijn jonge jaren was ik al penningmeester van de
SGP kiesvereniging in Driebergen. Ik bezocht ook wel
eens een algemene vergadering. Maar vooral in mijn
studietijd en ook in de eerste jaren van mijn predikant
zijn ben ik politiek niet actief geweest.

Hoe lang maakt u deel uit van het Hoofdbestuur en hoe
lang bent u voorzitter?
Ik maak sinds 1989 deel uit van het HB en sinds 1994
was ik voorzitter.

Waarom nu uw afscheid? Had u niet wellicht nog enige jaren, zo u het leven en
de gezondheid zou geschonken zijn, willen aanblijven?
Het is goed om bij het ouderworden bepaalde dingen tijdig af te bouwen. Ik
dien nog een grote gemeente en heb mijn handen vol aan mijn ambtelijk werk
en wat ik daarnaast nog mag doen in Gods Koninkrijk. Ik heb voor mijzelf
biddend de overweging gemaakt om er mee op te houden, eigenlijk al twee jaar
geleden. Daar heb ik ook rust in gekregen. Bovendien leven wij kerkelijk in een
bijzonder spannende en smartelijke tijd. Dat vraagt ook veel extra tijd en
energie.

Noem a.u.b. eens enkele belangrijke zaken, die tijdens uw voorzitterschap aan
de orde zijn geweest!
Ik ben voorzitter geworden midden in de crisis over het vrouwenlidmaatschap.
De partij is daarin gelukkig tot rust gekomen. Al blijft het natuurlijk steeds aan
ons knagen.

Zijn er dieptepunten en hoogtepunten in uw periode geweest?
Deze vraag is niet zo gemakkelijk te beantwoorden. In de afgelopen jaren is het
met ons volk hard bergafwaarts gegaan in godsdienstig en ethisch opzicht.
Daarom zijn er wel een aantal dieptepunten te noemen in de politieke
ontwikkeling en eigenlijk nauwelijks hoogtepunten. De ontwikkeling van de
wetgeving op het gebied van abortus, euthanasie en het homohuwelijk is
ronduit ontstellend. Een absoluut dieptepunt in de geschiedenis van ons volk.
Ongelofelijk in het licht van onze ontstaansgeschiedenis als natie. Het lijkt er op
alsof God ons land overgeeft. Het ergste oordeel is wel het oordeel der
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verharding. Een dieptepunt heb ik ook ervaren in de ontwikkelingen rondom
Pim Fortuyn. Enerzijds vond ik het een enorm dieptepunt, dat een man, die zo
openlijk een levenshouding demonstreert, in flagrante strijd met Gods Woord,
zo’n geweldige aanhang en populariteit kon krijgen. Zodat hij kon zorgen voor
een politieke aardverschuiving, die in de geschiedenis van ons land zo niet
eerder voorkwam. Maar aan de andere kant was het ook een geweldig
dieptepunt dat hij gewelddadig werd omgebracht. Als een pijnlijk dieptepunt
heb ik het ook ervaren dat deze gebeurtenissen ook op het stemgedrag van
SGP-ers zoveel invloed hebben gehad, dat onze derde zetel niet behaald kon
worden en het stemmenaantal ook een dieptepunt vertoonde. Ook de
vrouwenkwestie heb ik als een dieptepunt ervaren. Intens jammer is het dat een
zaak, waarover binnen onze gelederen altijd een grote mate van eenstemmig-
heid is geweest, ons zo begon te verdelen. Ook toen ging de derde zetel
verloren. Het laat helaas zien hoezeer de tijdgeest op een toenemend deel van
onze achterban invloed heeft gekregen. Zaken die onder ons volkomen
zekerheid hadden, beginnen te wankelen. En als dat eenmaal begint, waar zal
het eindigen? Zijn er dan geen hoogtepunten te noemen? Jawel. We hebben
het toch als een wonder ervaren dat tegen alle verwachting in, met dhr. V.d.
Staay weer een derde kamerlid de SGP mocht vertegenwoordigen. Het is toch
ook een zegen, dat zovele jongeren zich enthousiast en actief voor de
beginselen van de SGP willen inzetten. Hoogtepunten waren er voor mij ook
persoonlijk menig keer bij het begin van vergaderingen, als het Woord echt
open mocht gaan en er over kerkmuren heen een eenheid gevoeld werd in de
beginselen die ons lief zijn. Ook de algemene vergaderingen, waar we als partij
de verbondenheid voelden in de waarheid, waren voor mij doorgaans
hoogtepunten. Dan ging je toch vaak naar huis met een fijn gevoel: “Wat een
wonder dat de Heere ons dit nog geeft.” Er is ook veel om dankbaar voor te zijn.
In zekere zin is de SGP toch een unieke partij in de wereld. Alleen is het de
vraag hoe lang wij nog getolereerd worden met Bijbelse beginselen, die steeds
meer haaks komen te staan op de samenleving waarvan wij deel uitmaken.

Nu nog enkele eigentijdse vragen:

Wat te doen met jongeren, zoals gisteren (13 januari 2004), die een leraar van
hun school doodschieten? 
Ik heb de indruk dat heel wat allochtone jongeren in een cultuur opgroeien
waarin geweld gewoon is. Dat bleek ook hier het geval. Ook de vader van deze
jongen kreeg onlangs een forse eis te horen wegens geweld. Helaas komen
deze dingen wereldwijd voor, maar zijn ze gelukkig toch uitzondering. Die
jongeren moeten hun rechtvaardige straf ontvangen. De overheid is mede
verantwoordelijk voor veel geweld, omdat het te licht en te kort bestraft wordt.
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Hoe kijkt u aan tegen het migratieprobleem, mede gezien in het licht van het
onverkorte artikel 37 van onze Nederlandse Geloofsbelijdenis? Moeten we nog
niet concluderen dat het land wordt verteerd van de vreemdelingen? Hoe het
dreigende gevaar van de moslim-godsdienst tegemoet treden? 
Het migratieprobleem is een enorm probleem. Ik zie het als een oordeel van
God vanwege onze godsdienstige onverschilligheid en onze drang naar luxe en
welvaart. Mede daardoor hebben we duizenden en duizenden goedkope
werkkrachten zelf hierheen gehaald. Het zou wel eens kunnen zijn dat
Nederland binnen afzienbare tijd overheerst zal zijn door valse godsdienst. Ik
zeg wel eens tegen mijn catechisanten: “Als jullie zo oud mogen worden als ik
en de wereld bestaat nog, dan leven jullie in een totaal andere tijd.” Maar God
blijft Dezelfde. En Hij bewaart Zijn kerk.

Hebt u nog een slotopmerking bij uw afscheid als partijvoorzitter... 
Ik hoop van harte dat de Heere met Zijn Geest nog onder ons wil werken. Dat
mag en moet ons voortdurend gebed zijn. Dat als de ouderen wegvallen er
jongeren mogen komen die leven uit Christus. Jongelui, die met beide benen
op de grond staan, maar hun hart en wandel in de hemel hebben. Heilig
nuchter. Alleen de echte vreze Gods houdt stand, de rest valt af in de tijd die wij
tegemoetgaan.

Dominee, hartelijk dank voor uw medewerking!
Met een hartelijke groet, u Gods zegen toewensend.
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Uit de raad
Voorzitter en overige vrienden,

Al kort na het aantreden van de nieuwe raad in 2002 bleek dat de gouden jaren
in financieel opzicht voorbij waren. Donkere wolken waren in aantocht,
alhoewel ze niet door iedereen even duidelijk werden gezien. 
Dit werd versterkt door het feit dat het rijk meer en meer taken doorcentraliseerde
naar de gemeente en dat de financiën pas vaak later of helemaal niet kwamen.
De SGP heeft in een redelijk vroeg stadium dit onderkend en op de rem getrapt.
Ons uitgangspunt bij de verkiezingen was: geen lastenverhoging voor onze
burgers voorzover als mogelijk is.
Nu het minder gaat met de economie, wilden we met name onze grote
gezinnen, die vaak van 1 salaris rond moeten komen, iedere vorm van
lastenverhoging besparen.
Tijdens het voorwerk van de begroting voor 2003 bleek dat er sprake was van
aanzienlijke tekorten.
Dan zijn er twee keuzes: of de belasting verhogen of bezuinigen.

Bezuinigen is in gemeenteland geen vanzelfsprekendheid.
Als SGP streefden we er naar het reeds ingezette beleid zoveel mogelijk te
continueren en de bezuinigingen moesten o.a. komen van:
Terugbrengen kosten automatisering. Stop hobbyisme; verleng afschrijvings-
termijnen en stop het automatisme van aanschaffen.
Halveer de kosten van de uitbreiding gemeentehuis.
Bezuinig op het ambtenarenapparaat. Dit is sinds dit jaar ingezet.
Zorg voor kostendekkende tarieven op het gebied van leges, bouwvergun-
ningen, procedures e.d.
Krijg controle en beheersing over de gemeenschappelijke regelingen.
Kaasschaafmethodiek; uitstellen investeringen; kleine bezuinigingen.
Terugbrengen van de financiële inbreng in taken die niet des overheids zijn.
De meeste punten zullen duidelijk zijn. Voor wat betreft het laatste kunt u
denken aan:
Terugbrengen gemeentelijke bijdrage jachthaven in Yerseke.
Het niet realiseren van een sporthal in Yerseke. Er is nog voldoende ruimte in
Kruiningen. Tevens staan wij er uiteraard vanuit principieel oogpunt niet om te
juichen.
Het verhogen van het dekkingspercentage sport. Dit is tot op heden 3%. Dat
betekent dat 97% van de sportkosten door de gemeente moet worden
opgebracht.
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Voorstel gedaan van 35%. Tot twee keer toe bevestigd door de raad. Helaas
hebben we toe moeten geven naar rond de 15%. Het college achtte 35% niet
haalbaar. De 15% is afgelopen maand door de raad aangenomen en wordt als
haalbaar geacht. Jammer, maar toch nog 5 maal meer dan het nu is.

Voor de toekomst ziet het er niet rooskleurig uit. We blijven inzetten op geen
verhoging van lasten, maar de rek is er een eind uit. 2003 is positief geëindigd,
dus dat geeft wat soelaas.

Tot slot: politiek bedrijven met minder geld is niet gemakkelijk, echter wel
louterend.

Wat we twee jaar geleden niet hadden kunnen denken, is dat zelfs de oppositie
begint te begrijpen dat er eerst geld moet zijn om leuke dingen te kunnen doen.
Alhoewel dat nog bij allen niet even duidelijk is. Het stellen van prioriteiten is
van belang en die liggen voor iedere partij verschillend.

H. Knulst
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Een nieuwe werkwijze?!
Twee jaar geleden werd in Nederland de wet dualisering gemeentebestuur van
kracht. Er moest een duidelijke scheiding komen tussen de taken van de
gemeenteraad en van het college van B & W. Sindsdien zijn de wethouders dan
ook geen lid meer van de gemeenteraad. Om als wethouder gekozen te kunnen
worden, hoeft iemand ook niet meer eerst lid van de gemeenteraad geweest te
zijn. De gemeenteraad zelf zou een meer kaderstellende, controlerende en
volksvertegenwoordigende rol krijgen te vervullen. Anders gezegd: de raad zou
meer moeten gaan besturen op hoofdlijnen, terwijl binnen de door de raad
aangegeven kaders het college van B & W voor de uitvoering van het door de
raad vastgestelde beleid verantwoordelijk gesteld werd. Tijdens, maar ook na
de uitvoering van dit beleid, dient de raad dit te controleren. Om de
volksvertegenwoordigende taak van de raad tot zijn recht te kunnen laten
komen, zou er minder tijd aan vergaderen besteed moeten worden.
Kortgezegd: een behoorlijke verandering in de door de wet beoogde taak van
het hoogste orgaan binnen de gemeente, nl. de gemeenteraad.

Nu kenden we in Reimerswaal al vele jaren 4 zg. raadscommissies, nl. voor
Openbare Werken, Welzijn, Financiële en Algemene zaken en Wonen en Milieu.
Zij dienden onder het monistische stelsel - zo was het tot voor twee jaar
geleden - het college van B & W te adviseren over praktisch alle onderwerpen,
die aan de gemeenteraad ter besluitvorming moesten worden voorgelegd. De
in de vergaderingen van de commissies gemaakte opmerkingen konden voor
het college aanleiding zijn om het aanvankelijke voorstel aan te passen voor het
ter besluitvorming aan de raad voorgelegd werd. Eigenlijk een werkwijze, die
niet strookt met de gedachte van het dualisme. Binnen het dualisme kan de
raad wel door haar ingestelde commissies geadviseerd worden, maar deze
raadscommissies kunnen niet tegelijk ook advies uitbrengen aan het college
van B & W. Bovendien bleek in de achterliggende tijd dat er nogal wat
onderwerpen dubbel geagendeerd werden en onderwerp van bespreking
werden in twee commissies, eer ze aan de voltallige raad voorgelegd werden.
Alles wat gevolgen had voor de gemeentefinanciën werd besproken in de
commissie Financiën en Algemene zaken, terwijl afhankelijk van het onderwerp
waarover het ging het ook nog in een van de andere commissies aan de orde
werd gesteld. Al met al groeide binnen de raad en binnen het college de
opvatting dat er toch eens nagedacht moest worden of een en ander niet beter
aangepakt zou kunnen worden. Als gevolg hiervan is het onderstaande op tafel
gekomen. De raad heeft dit in principe goedgekeurd en de exacte uitwerking
ervan volgt.
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Er zullen in het komende jaar - te beginnen in april - drie soorten
raadsvergaderingen worden gehouden.
1. de opinieraad

In die raadsvergadering zullen m.n. die onderwerpen aan de orde komen
waarover de raadsleden onderling en ook de raad en het college van
gedachten kunnen wisselen. Naar aanleiding van wat er door de diverse
partijen tijdens deze gedachtewisseling te berde gebracht wordt, kan en zal
er dan een definitief voorstel gemaakt worden, dat in een van de volgende
raadsvergaderingen ter besluitvorming op de agenda zal staan. Wat er in
deze opinieraad besproken zal worden, zal in nauw overleg met de raad
worden vastgesteld. Zowel de raad zelf, maar ook het college zullen
onderwerpen ter bespreking kunnen aangeven. Alle raadsleden, dus niet
meer enkel de leden van een bepaalde commissie, die niet allemaal raadslid
zijn, krijgen zodoende dezelfde informatie over een bepaald onderwerp en
horen ook dezelfde argumenten, die voor of tegen een bepaalde zaak
gebruikt worden door hen die aan de bespreking deelnemen. Dit kan een
evenwichtige en weloverwogen beslissing in de toekomstige besluitvormen-
de raad ten goede komen.

2. de themaraad
Deze vergadering zal vooral in het teken staan van informatieoverdracht ten
behoeve van de raadsleden. Deze informatie kan zowel verschaft worden
vanuit de eigen gemeentelijke organisatie als door externe deskundigen op
een bepaald gebied. In zekere zin heeft de raad in de achterliggende tijd hier
al enige ervaring mee opgedaan.
Te denken valt aan de voorlichtingsraad over de mogelijke inrichting van het
veerhaventerrein in Kruiningen, de locatie De Zaete en de verplaatsing van
de camping Zon en Zee en de Buitenplaats te Yerseke, met daarbij de
herinrichting van het eventueel vrijkomende terrein in de Burenpolder. Ook
kan hieronder de voorlichtingsavond door Proses over de toekomstvisie over
de Westerschelde gerekend worden.

3. de besluitraad
Deze vergadering is eigenlijk een voortzetting van de tot nu toe gebruikelijke
raadsvergadering op de laatste dinsdag van de maand. Dan zal dus de
definitieve besluitvorming door de raad plaatsvinden. Wel zal, vergeleken
met de oude situatie, het aantal zaken waarover de raad zal moeten
beslissen verminderen, zeker als het gaat over kredietverleningen.
Verschillende kredieten worden door de raad reeds bij de vaststelling van de
programmabegroting voor een bepaald jaar verstrekt, zodat hier niet meer
apart over besloten zal moeten worden.

Het ligt in de bedoeling dat zowel de opinieraad als de besluitraad elke maand
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- met uitzondering van de zomervakantie - zullen worden gehouden. Als dat
gewenst of noodzakelijk is, hierover beslist de raad zelf - zal er hoogstens één
keer per maand een themaraad gehouden worden. De dinsdagavond zal dan
de reguliere vergaderavond worden, waarbij de besluitraad steeds op de
laatste dinsdagavond van de maand zal plaatsvinden. Eind 2004 zal deze
werkwijze door de raad geëvalueerd en indien nodig aangepast worden.

Tenslotte
Als u nieuwsgierig bent hoe dit alles in praktijk gebracht zal worden, kunt u
iedere openbaar aangekondigde vergadering, dus zowel de opinie-, als de
thema-, als de besluitraad, bijwonen. De data van de betreffende
vergaderingen worden altijd ruimschoots van tevoren in Reimerswaal
Informatie in het wekelijks verschijnende advertentieblad bekendgemaakt.
U bent van harte welkom.

J.A. Bliek
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service van uw verwarmingstoestellen
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• DRUKWERK
Van adreskaartje tot boek
Ook drukken wij kettingformulieren

• KANTOORARTIKELEN
• BOEKEN

Voor al uw

Drukkerij: Zuidweg 19  -  Krabbendijke  -  tel. 0113 - 50 14 02  -  fax 0113 - 50 24 88
Boekhandel: Dorpsstraat 83  -  Krabbendijke  -  tel. 0113 -506173  -  fax 0113 -503172
email: velzenbv@zeelandnet.nl

Vraag geheel
vrijblijvend offerte

aan!
Wij zijn u graag

van dienst!

ONTWERPEwoningbouw utiliteitsbouw industriële bouw

• ontwerp

• bouwvoorbereiding

• bouwbegeleiding

VD07-3

Van Damme Bouwadvies:
ontwerpers van huisvesting

YERSEKE   (0113) 57 17 58 POORTVLIET  (0166) 61 74 61
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Westweg 21 - 4413 EE  Krabbendijke - Tel. 0113 - 50 24 73 of 06 - 53 83 97 82

V.o.f. J. van de Vreede en Zn.
Het adres voor uw bedrijfs (veilige) kleding en werkschoenen

• Overalls, bodywarmers, doorwerkjassen en schipperstruien
• Kinderoveralls vanaf maat 92 in div. kleuren en kinderbodywarmers
• CAMOUFLAGE kinderbodywarmers, broeken en overalls
• Kinderschoenklompen v.a. maat 24, jollies vanaf maat 27
• Spijkerbroeken voor werk en vrije tijd, div. soorten regenkleding
• Werkbroeken, ook voorzien van kniezakken in verschillende kleuren
• Fiets- en doorwerkregenkleding, ook losse regenbroeken
• Div. soorten schoenklompen, alpro’s, jollies en laarzen
• Bram’s Paris spijkerjacks en spijkeroverhemden t/m maat XXXL
• Nieuw in ons assortiment: legerkisten en div. soorten herenpetten

• Ook verzorgen wij de bedrukking op al uw bedrijfskleding!



Proses
Proses is een bureau dat zich bezighoudt met onderzoeken rond het
Scheldegebeuren. Projectdirectie Ontwikkelingsschets Schelde-estuariam is
de naam. De naam Proses is de laatste maanden veel genoemd. Zowel in
dagbladen als onder de bevolking. Proses is dus een afkorting. U ziet het al van
het werk waar de mensen van dit proces mee bezigzijn. Mogelijkheden worden
bekeken en berekend. Zoals: 1. Veiligheid. 2. Toegankelijkheid. 3.
Natuurlijkheid. En natuurlijk nog veel meer punten, maar deze drie zijn de
voornaamste. 

1. Veiligheid.
De centrale probleemstelling luidt:
De huidige overschrijdingskans van het veiligheidsniveau tegen overstromingen
in het zeescheldebekken is ongeveer eens per 70 jaar. Dit veiligheidsniveau is in
het Vlaamse deel van de Schelde onvoldoende. In Nederland voldoen de
zeeweringen aan de wettelijke eis van eens per 4000 jaar. Dit wordt voldoende
geacht met de aantekening dat er onzekerheid bestaat over het tempo van de
zeespiegelrijzing en over de invloeden van de golfbelasting op de
waterkeringen. Op lange termijn (meer dan 30 jaar) zullen de verwachte
zeespiegelrijzing en klimaatverandering b.v. meer verandering in frequentie en
intensiteit van de stormvloeden leiden tot een afname van het veiligheidsniveau
in beide landen. In de Zeeschelde België, ondanks alle gerealiseerde ingrepen,
hebben zware stormen en hoogwaterstanden, sinds 1990 aangetoond, dat het
al bereikte veiligheidsniveau verder opgevoerd dient te worden. Vlaanderen
loopt dus grote kans op overstromingen. Omstandigheden als in 1953 zijn daar
niet uitgesloten. Dan zal in Antwerpen de waterstand plm. 1/2 meter hoger
kunnen zijn dan toen het geval was. Dus stroomopwaarts. In Antwerpen is
sinds 1979 een 1.35 hoogwaterkeermuur, die de overstromingskans wat
vermindert. Maar toch, op de zwakste plekken, is de kans van 1 keer in de 70
jaar een overstroming volgens de berekeningen mogelijk. Maar verder door de
aanleg van een gecontroleerd overstromingsgebied bij Kruibeke, wordt die
kans daar eens per 350 jaar gesteld.         
Maar de meerderheid van de wetenschappers vindt dat nog te weinig. Eigenlijk
een Belgisch probleem. Het veiligheidsniveau (1 op 4000) van zeedijken in het
Zeeuwse deel van de Schelde kan onder invloed van zeespiegelrijzing en
klimaatverandering wat minder worden, volgens de berekeningen. En wel,
omdat maatregelen een lange voorbereidingstijd hebben, wordt gekeken
wanneer problemen in wat kortere tijd zich voor kunnen doen, is de
ontwikkelingsschets 2010 aan de orde gekomen. Wat ook in de avonden die
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Proses belegd heeft naar voren kwam, zowel voor de burgers, alsook voor de
bestuurders.
Daar is dan ook die Overschelde aan de orde gekomen. Een groot kanaal
tussen Ooster- en Westerschelde. Dat dan misschien wat soelaas zou moeten
bieden om bij extreem hoog water in de Westerschelde over te laten lopen naar
de Oosterschelde, met alle gevolgen daar weer voor de Zeeuwse schelpdier-
cultuur! Dat was in korte lijnen iets over de veiligheid, dat door Proses naar
voren gebracht is.

2. Toegankelijkheid. 
Dat wordt dus ook onderzocht door Proses. Dat houdt in de bereikbaarheid van
Antwerpen en het achtergebied. En voornamelijk de schaalvergroting in de
containerscheepvaart. Door die ontwikkelingen komen de havens als
multimodale knooppunten zeer onder druk te staan. De diepgang naar
Antwerpen gaat onvoldoende mogelijkheden geven dus, Belgisch probleem.
De vaarweg in de Westerschelde naar de havens van Vlissingen en Terneuzen
geeft geen echte problemen. Wat bereikbaarheid betreft dus altijd toegankelijk
gezien dat het containervervoer toeneemt. En de rederijen van steeds grotere
schepen gebruik maken. Met een diepgang van meer dan 13 meter wordt het
voor Antwerpen steeds moeilijker in de toekomst. Vandaar dat het bureau
Proses daar ook onderzoek naar doet. De kosten zijn enorm hoog, het milieu
staat onder druk en de natuur komt in het geding. En de veiligheid niet te
vergeten. Zeker voor Nederland, dus tevens de Gemeente Reimerswaal, n.l.
Bath, Waarde, Kruiningen en Hansweert. Risicocontouren worden dat
genoemd. Die zijn gebaseerd op transport van giftige gassen n.l. ammoniak en
andere stoffen. Die kunnen komen wanneer er een ongeluk voordoet. Wat niet
ondenkbeeldig is in zo’n nauwe zeearm. En een van de meest bevaren
scheepvaartroutes van Europa. De Natuurlijkheid wordt van Proses
meegenomen, maar het zwarte punt licht op Veiligheid en Toegankelijkheid.

3. Natuurlijkheid.
Evenwel is natuurlijkheid heel belangrijk in de Westerschelde. Door de vele
ingrepen in de Schelde komt de natuur evengoed onder druk te staan. Proses
noemt dat onder andere de centrale probleemstelling die luidt: Er is te weinig
ruimte en dynamiek binnen het estuarium sedimentatie en erosie van zand en
slib en voor het instandhouden van de voedselkringloop. Daarmee is er te
weinig ruimte en dynamiek voor het ontstaan van meer van elkaar verschillende
habitat van goede kwaliteit in verschillende tijd en plaatsen. Daar staat dan
tegenover de afname van natuurlijke processen die nodig zijn om de
natuurwaarden in stand te houden. Zoals schorvorming, afname van vogels,
vissen en bodemdieren. Vermindering van waardevolle natuurgebieden, vooral
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ondiepe wateren, zout en brak, schorgronden en slijkrijke getijdegebieden.
Voor functie van groei en voortplanting van flora en fauna. En foerageerplaatsen
voor vogels op de slikken. En natuurlijk niet te vergeten als kraamkamer voor
jonge vissoorten. En wat ook bijzonder is rust- en zoogplaatsen voor de jonge
zeehonden in de Schelde. Het zijn dus voedselrijke gebieden die verloren
kunnen gaan door al deze ingrepen in de Westerschelde. Dus als het beleid niet
verandert, kan dat zeker groot verlies van belangrijke schakels in het
ecologisch systeem van de Schelde betekenen. De waterkwaliteit zal nog
steeds onvoldoende zijn vanuit België. Wat voor de Zeeuwse Schelde nadelig
is. De recreatie en visserij zal geen direct onderwerp zijn van de ontwikkelings-
schets 2010. Maar er is gezegd dat er wel naar gekeken zal worden of de
recreatie en visserij mee kan profiteren van de oplossingen uit de
ontwikkelingsschets 2010. Zo zijn er nog tal van zaken die op het schelde-
estuarium van invloed zijn. En waar het bureau Proses mee bezig is. Het
Scheldegebied is een open natuurlijk mondingsgebied met eb en vloed. Dat
steeds onder invloed staat van natuurlijke processen en menselijke
handelingen. Het getij is dominant in de Schelde. Twee keer per dag met klein
wisselende hoogten. Per getij over de lijn Vlissingen-Breskens. Ongeveer 30%
van het aanwezige water wordt uitgewisseld. Door de zoete afvoeren uit het
Scheldebekken kan het zoutgehalte soms nogal wat wisselen. Nog enkele
getallen, leuk om even te weten: 
Wateroppervlakte 370 km2

Watervolume 2,8 miljard m3

Lengte estuarium Westerschelde 55,3 km
Lengte tijgebonden westerzeeschelde 160 km
Breedte Vlissingen-Breskens 5 km
Breedte aan Belgische grens 2 km
Breedte ter hoogte van Antwerpen 400 km
Breedte ter hoogte van Gent 54 km
Maximum bereik getijhoogte Schelde 5.33 m
Totaal langjarig gemiddeld rivier afvoer zoetwater 5,7 miljoen m3 per getij.
Gemiddelde jaarafvoer zoetwater 3 miljard m3.

Geachte lezer,
Hiermee heb ik getracht in het kort een aantal zaken die de Westerschelde
aangaan en die ook tevens door het project bureau Proses onderzocht worden,
aan u voor te stellen. En wil dus hiermee besluiten. 

M. Sinke
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Standpuntbepaling
Schelde-estuarium SGP
1. Verdieping.
2. Overschelde.
3. Ontpoldering.

Reimerswaal Westerschelde Proses.

Proses heeft een aantal avonden belegd om te kijken hoe er bestuurlijk en door
de bevolking over deze plannen gedacht werd. Proses had ideeën nodig.
Bouwstenen om te komen tot een plan. Tevens werd er overal gezegd door
Proses, je moet niet zeggen of je voor of tegen bent, dat moest niet. Maar van
hun kant werd er wel behoorlijk gelobbyd om draagkracht te krijgen voor hun
plannen.
Maar wanneer je op die avonden de bevolking hoorde, dan was haast niemand
ingenomen met hun voorstellen. Er is veel over gesproken. Het is bij haast
iedere burger bekend. Nogmaals, de draagkracht is minimaal. De nadelen zijn
zeker aanwezig. Onze gemeente zou behoorlijk geschonden gaan worden.

Door snijden door een overloopgebied en ontpoldering: minder productieve
grond en een aanslag op de natuur in de Westerschelde, die uniek is:
schorgebieden enz. Storten van baggerspecie is niet goed voor de Schelde en
tast de natuurwaarde aan. En in Middelburg heb ik ook genoemd: De
schelpdiercultuur in de Oosterschelde die dan ongetwijfeld schade krijgt. Dat
wordt wel niet bevestigd, maar ook niet ontkend. Dus de SGP vindt dat we dat
risico niet moeten nemen.

En dan natuurcompensatie, kan door verdere verdieping van de Westerschelde
zeer nadelig zijn, ook voor onze gemeente.
Want straks hou je enkel nog water en moeras over in Reimerswaal.
Er is bevestigd door een medewerker van Proses dat bij een derde verruiming
van de vaargeul. Wordt er nog meer beslag op de ruimte gelegd dan tot nu toe
op grond van de Europese richtlijn natuurcompensatie verplicht is. Dat is dus
voor de SGP onaanvaardbaar.
De bevaarbaarheid van de Westerschelde moet mogelijk blijven en Antwerpen
bereikbaar. Maar niet meer extra verdiepen voor heel grote schepen. Daar
moeten dan maar andere voorzieningen gedaan worden door bv. uitwijken naar

17



Zeebrugge en Vlissingen.

En wat veiligheid betreft voor Zeeland, die is niet in het geding. Je moet nooit
zeggen, er kan niets gebeuren, want dat weten we niet, ook niet als er allerlei
ingrepen zouden plaatsvinden. Rijzing van zeespiegel is genoemd, maar dan
nog zijn er mogelijkheden als dat nodig is. Wat betreft overstroming 1 keer in de
4000 jaar of in Vlaanderen 1 keer in de 70 jaar.

Wat dat betreft neemt de SGP daar afstand van. Wat Vlaanderen betreft, die
hebben hun dijken nooit goed op orde gebracht. Daar hebben we hier geen
maatregels voor te nemen. Dus meneer de voorzitter: 
DE SGP IS TEGEN: verdiepen.
DE SGP IS TEGEN: ontpolderen.
DE SGP IS TEGEN: overloopgebied.

Namens de SGP fractie, M. Sinke
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Zuidweg 23, Krabbendijke
Tel. 0113 - 50 34 27 - mob. 06 - 53 68 76 86

HANDEL IN SIERBESTRATING

BESTRATINGSBEDRIJF WALHOUTBESTRATINGSBEDRIJF WALHOUT

Voor het leveren en (her)leggen
van uw

BESTRATING
Ook kunt u bij ons terecht voor:

• tuinhout • blokhutten
• K&S buitenverlichting • vijvers

• vijverbenodigdheden

Tevens verhuur van

TRILPLAAT en KNIPPER

Uw partner voor toelevering en
machinebouw met:
• engineering
• machinebouw
• verspaning & mobiel kotteren
• plaatwerk: zetten + lasersnijden tot 12

m lang!
• hydrauliek & pneumatiek
• besturingstechniek
• pomptechniek
• constructietechniek
• industrieel onderhoud
• verkoop technische artikelen uit

voorraad

Dagelijkse bezorgdienst!

24-uurs hydrauliek-slangenservice
Tel. 06 - 204 101 75

(ma. 01.00-za. 18.00 uur)

HANDEL  & CONSTRUCTIE

Kreeft 4 - Postbus 16 - 4400 AA YERSEKE
Tel. 0113 - 57 38 78 - fax 57 39 78

E-mail: meeuwsen@meeuwsen.nl
Internet: www.meeuwsen.nl



Zorg in Reimerswaal (2)
In de vorige uitgave schreven we over de ontwikkelingen rondom de
huisartsenpost. Hierbij merkten we op dat we de concrete politieke invulling
met belangstelling tegemoetzagen. 

Door ons raadslid de heer V. Janszen zijn reeds in december 2003 de zorgen
van de SGP geuit met betrekking tot het functioneren van de huisartsenpost te
Goes, aan de portefeuillehouder, de heer A. Verbree. Het antwoord van de
burgemeester hierop was, dat dit niet een taak is van de gemeente en hij dit dus
ook niet op kan lossen, maar dat dit een taak is van de landelijke overheid.
Wel bood hij aan om de voorzitter van de huisartsenvereniging, de heer P. den
Doelder uit te nodigen om een commissievergadering bij te wonen, zodat deze
man de gelegenheid krijgt om de commissie te informeren over de gang van
zaken.
De commissie Welzijn van 3 februari jongstleden heeft aan dit onderwerp ruime
aandacht geschonken…

Ontstaan huisartsenpost
Om het mooie vak van huisarts uit te kunnen oefenen moet het wel
maatschappelijk aanvaardbaar zijn voor deze artsen, denk hierbij aan hun
gezinsleven, vrije tijd enzovoorts. 
Om dit aanvaardbaar te maken, kwam bij een onderzoek onder de huisartsen
naar voren dat 70% bij de nieuwe ontwikkeling van de “huisartsenpost” uitkwam.
De heer Den Doelder is van mening dat de huisartsen met het nieuwe fenomeen
op de goede weg zijn, hoewel hij er zich van bewust is dat er nog veel te
verbeteren valt, waar dan ook hard aan wordt gewerkt.

Optimalisering 
Om de huisartsenpost te optimaliseren, is het nodig om de medische dossiers
van huisartsen onderling te koppelen. Dit dient dit jaar nog gerealiseerd te
worden. De gedachte leeft dat een bevalling eigenlijk niet onder de
huisartenpost valt, daarover zijn inmiddels ook besprekingen met de
verloskundigen van het Oosterscheldeziekenhuis.

Samenvatting
Kort samengevat sprak de dokter: “In ons hart willen we allemaal zeven dagen
per week, vierentwintig uur per dag beschikbaar zijn voor onze patiënten, maar
dat kan niet. Het verstand zegt dat het zo beter is.”

A. Lokerse
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Sikkels blinken, sikkels klinken
Reeds in 1843 werd de Maatschappij tot
bevordering van Landbouw en Veeteelt in de
provincie Zeeland (kortweg ZLM) opgericht.  

Enkele van de onderwerpen op de vergaderingen
die door de ZLM werden gehouden waren:
- Het verbouwen van landbouwgewassen; 
- Oogsten en het tijdstip daarvan, maar ook de

wijze waarop en met welke  machines dit het beste kon worden gedaan; 
- Het bewaren, opslaan, inkuilen en of koelen van veldvruchten;
- Ook het opstellen van cursussen, uitschrijven van ploegwedstrijden en
- Organiseren van landbouwtentoonstellingen werden door haar verzorgd.

Zo werd op 20 juni 1934 een landbouwtentoonstelling georganiseerd gelijk met
de provinciale tentoonstelling tot verbetering van het geitenras in Zeeland, op
het terrein A. van Hootegem op Eindje de Rondte te Kruiningen.

Wellicht waren op deze tentoonstelling ook de Gebr. Weststrate aanwezig, daar
zij in die tijd reeds een loondorsbedrijf hadden om zo in de arme dertiger jaren
de kost te verdienen.
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Deze loonwerkers hadden succes... binnen korte tijd was het machinepark niet
alleen uitgerust met dorsmachines, maar ook met stropersen en trekkers. Net
na de oorlog deden hier de maaidorsers hun intrede. In die tijd begonnen de
gebroeders met het repareren van landbouwmachines. 

Dit bleek al spoedig in een behoefte te voorzien en is het loondorsbedrijf
uitgegroeid tot een modern landbouwmechanisatiebedrijf met 3 vestigingen dat
dit jaar zijn 75-jarig jubileum viert!

A. Lokerse 
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VORKHEFTRUCKS

verkoop   --   verhuur   --   leasing   --   service

Zuidweg 13-15, postbus 52
4413 ZH  Krabbendijke

tel. (0113) 50 26 10  fax (0113) 50 61 46
E-mail: info@gebrweststrate.nl  Internet: www.gebrweststrate.nl

Nieuwe TOYOTA
vorkheftrucks,

elektropallettrucks en
handpallettrucks

alle types

Gebruikte vorkheftrucks
1-5 ton, diesel - gas - elektrisch

Ook levering van alle accessoires, zoals:
side-shifts, kantelaars, traktiebatterijen etc.

Gespecialiseerd in heftruckverhuur!

Veiligheidskeuringen volgens VeBIT-voorwaarden.

Voor inlichtingen: Uw vertrouwd adres

als het om heftrucks gaat



Verslag SGP jeugdavond 
Op 14 november 2003 werd in het gemeentehuis te Kruiningen een jeugdavond
gehouden voor de jeugdverenigingen van Kruiningen (Ger. Gemeente en Ger.
Gemeente in Nederland).
De avond begon om half acht met ontvangst in de raadzaal van het
gemeentehuis. Daarna werd de avond geopend door de voorzitter van de PKV
Kruiningen.
Na de opening heeft de heer M. Waterman het een en ander verteld over de
staatsinrichting en de geschiedenis van de SGP.
We kregen veel te horen wat erg leerzaam was. Zoals wie er bij de oprichting
betrokken waren. Het werd in chronologische volgorde verteld, zodat het voor
ons goed te begrijpen was. 
Het was de bedoeling dat er om acht uur pauze werd gehouden, maar
aangezien het verhaal nogal uitliep werd dit rond half negen. 
Het was een pauze van twintig minuten, waarin wat was te drinken en een
lekkere koek te eten was.

Na de pauze kwam burgemeester A. Verbree aan het woord. Hij vertelde het
een en ander over het functioneren van het gemeentebestuur. Hij legde uit wat
een werkdag voor hem, maar ook voor collega’s inhield. Hoe en wat ze allemaal
op een willekeurige dag deden. Een erg vol programma! 
Verder heeft de burgemeester duidelijk de actuele zaken naar voren gebracht
die in de gemeente Reimerswaal spelen, zoals hoe het verder moet met de
vroegere oprit van de boot over de Westerschelde en hoe het met Lamb-
Weston/Meijer verdergaat, over uitbreidingsplannen etc.
Aansluitend vertelde de gemeentesecretaris ook het een en ander en gaf aan
dat de gemeente ook een leuke stageplaats kan zijn. 
Hierna, dat was rond half tien, was er nog een mogelijkheid tot vragen stellen
aan de raadsleden door de jeugd. Er waren enkele vragen die ook nog erg
leerzaam waren. De avond werd afgesloten met dankgebed door de heer
H.P.A. Poortvliet.
Na de jeugdavond is er op één van de volgende jeugdbijeenkomsten een
enquête gehouden waarin gevraagd werd: “Wat vond je van de avond?”
Er kon gekozen worden uit: geslaagd en voor herhaling vatbaar, minder
geslaagd, niet geslaagd en niet voor herhaling vatbaar. De uitkomst is: -
geslaagd 71% - minder geslaagd 17% en niet geslaagd 12%
Al met al was het een leerzame en nuttige avond die nog wel eens herhaald
mag worden.

Namens de jeugd: Jaap van Iwaarden
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Gevallen voor onze bevrijding
De jaren 1940-1945 hebben diepe sporen getrokken in de geschiedenis van
ons land en op velen een onuitwisbare indruk gemaakt. Om de herinnering aan
deze donkere jaren levend te houden en de gevallenen niet te vergeten, zijn er
op verschillende plaatsen in onze gemeente monumenten opgericht. Eén van
deze monumenten bevindt zich aan de Noorddijk bij Krabbendijke. Op 11 mei
1944 - binnenkort zestig jaar geleden - stortte daar een Engelse bommen-
werper neer. Alle zeven inzittenden lieten daarbij het leven. “Gevallen voor onze
bevrijding.” 

De bommenwerper was een Avio Lancaster van No. 626 Squadron Royal Air
Force. De basis van het toestel was het Engelse Wickenby, gelegen in
Lincolnshire. In verband met de op handen zijnde invasie, werden er in de nacht
van 11 op 12 mei 1944 doelen in België gebombardeerd. De vliegers hadden
juist hun gevaarlijke werk gedaan, toen ze op de terugweg naar Engeland door
het Duitse afweergeschut bij Antwerpen werden getroffen en er brand uitbrak...
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Voor degenen die die nacht buiten stonden, was het al spoedig duidelijk dat het
toestel niet te redden was. Bange vraag was echter waar het neer zou komen.
Aanvankelijk dachten de inwoners van Gawege dat het daar terecht zou
komen. Toen het echter over hen heen ging, leek het erop alsof Waarde zou
worden getroffen. Maar wat gebeurde er? Vlak voor Waarde maakte het
brandende toestel een scherpe bocht naar rechts, in de richting van Oostdijk.
Maar ook dit dorp zou niet worden getroffen, want na nogmaals een bocht naar
rechts te hebben gemaakt, kwam de bommenwerper met een geweldige klap
op de Noorddijk bij Krabbendijke terecht.

De gevolgen waren verschrikkelijk: alle zeven inzittenden waren op slag dood.
Hun lichamen konden zelfs niet worden geborgen. Samen met het toestel
waren ze diep in het dijklichaam geslagen. Zeven levens, waarschijnlijk jonge
levens, werden in een ogenblik tijd afgesneden.

Een eenvoudige gedenksteen aan de Noorddijk houdt de herinnering aan deze
nacht levend. Staande bij het monument lezen we de namen van hen die vielen,
met daarboven de veelzeggende woorden: “Gevallen voor onze bevrijding - 11
mei 1944”.

Krabbendijke, J.P. Sinke
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‘DE KLEURMAKER VAN DE STREEK’

Grintweg 79  -  Yerseke  -  Tel. (0113) 57 20 75

Van paperclip
tot boek…

Van fotorolletje
tot verrekijker…

Wij richten
kantoren in…

Noordzandstraat 34 - Yerseke 
Tel. (0113) 57 29 07, fax (0113) 57 38 73

Grondverzet

Telescoopkranen

Hoogwerkers

Havenoordseweg 7
4414 RK  Waarde
Tel. (0113) 50 25 40
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Waarden en normen
Waarden en normen, bezien vanuit de politiepraktijk

Dhr. A. van Rees, werkzaam bij politie Zeeland, heeft voor de kiesvereniging van
Krabbendijke een inleiding gehouden over waarden en normen, bezien vanuit
de politiepraktijk. Hij heeft deze lezing aan de redactie beschikbaargesteld om
daarvan een verslag te maken. Wij willen dhr. Van Rees hartelijk dankzeggen
voor zijn medewerking.

Waarden en normen
Tot voor enkele jaren was het onderwerp waarden en normen in Nederland niet
bespreekbaar. De SGP probeerde wel om er tijdens de algemene
beschouwingen aandacht voor te vragen, met als gevolg dat ze het verwijt
kregen teveel zedenmeester te willen spelen. Pim Fortuyn heeft ook de
verloedering van de samenleving aan de orde gesteld en dat vond breed
weerklank. Er kwam een brede roep om fatsoensregels, hardere aanpak van de
criminaliteit, zwaardere straffen en meer ‘blauw’ op straat. 

Verleden
Nederland werd in vroeger jaren ‘het Israël van het Westen’ genoemd en is in
onze dagen een vloekende natie geworden. Het was een proces van tientallen
jaren vanaf de jaren ‘60, waarin er steeds meer werd gedoogd en er van de
overheid steeds minder bemoeienis verlangd werd. Individualisme,
materialisme, vrije opvoeding, secularisatie enz. waren de gevolgen van dit
proces. De mens wilde vrij zijn, wenste geen sociale controle. Zelf
verantwoordelijk zijn en zich niet bemoeien met de naaste. Eigenwillige
godsdienst, de godsdienst naar de eigen hand zetten, onafhankelijk door zich
in te dekken door verzekeringen, medische voorzieningen. Abortus en
euthanasie kwamen op, de mens beschikt zelf over leven en dood. Het gezin
als hoeksteen van de samenleving was iets uit vroeger tijden. Het respect en
fatsoen nam af, bijv. belediging politie, bedreiging onderwijzend personeel,
poederbrieven, explosieve stijging criminaliteit. Gebeurtenissen met een
geweldige impact op de onveiligheidsgevoelens van de mensen waren de
aanslagen van 11 september en de moord op Pim Fortuyn.
De media berichtte dagelijks uitgebreid over deze wantoestanden. De mensen
vonden: elkaar in de angst en de roep om ‘normen en waarden’ werd weer
gehoord.

27



Heden
De overheid werd aangewezen als de schuldige en de overheid heeft inderdaad
veel laten liggen en laten gebeuren. De overheid zou opeens de oplossing
moeten bieden voor alle verwarring die er is in deze tijd van leegte en
onzekerheid. Maar is de overheid daartoe in staat? Kan de overheid de waan
van de dag keren, het veiligheidsgevoel teruggeven?
Wanneer we de weekendnachten in Goes zien, waar de jongelui onder invloed
van alcohol zich intimiderend gedragen t.o.v. elkaar en de politie en waar de
politie en de portiers weekend aan weekend handenvol werk hebben om de
orde te handhaven. Of bijvoorbeeld het geweld in het openbaar vervoer,
voetbalgeweld waar week in week uit veel ME nodig is om de orde te
handhaven.
Ook dat 1 op de 6 Nederlanders in een enquête toegeeft wel eens een
winkeldiefstal te plegen. Dat ook niemand zich meer laat aanspreken op
normafwijkend gedrag. We maken zelf wel uit wat we doen.
Zal de overheid dit kunnen oplossen door bijv. waarden- en normendiscussies?
Over wat waarden en normen zijn kunnen we het in Nederland al niet eens
worden, laat staan dan over de invulling van beleid ervan. 

Toekomst
Moet er dan helemaal niets gedaan worden en hebben verdere acties geen zin?
Natuurlijk moet er iets gedaan worden en er zijn reeds gemeenten waar
fatsoensregels zijn ingesteld. Het cellenprobleem is aangepakt en er zijn reeds
debatten geweest over waarden en normen. Maar alleen met regels, wetgeving,
handhaving zijn we er niet.
We moeten terug naar de Bron waarin de waarden en normen haar basis
vinden. De 10 Geboden des Heeren als regel en richtsnoer. Maar kom daar in
deze tijd nog maar eens mee aan! Toch hebben we als christenen de
opdracht/plicht om in ons getuigenis te laten doorklinken dat de Bijbel het
enige juiste fundament is waarop we ons leven en de samenleving dienen in te
richten. Moeten we het dan van eigen inbreng en krachten verwachten? De
Bijbel leert ons: ‘Niet door kracht, noch door geweld, maar door mijn Geest zal
het geschieden’. Zach. 4 : 6.

De taak/verantwoordelijkheid van de overheid
Volgens Rom. 13:1 zijn de machten over ons gesteld van God geordineerd en
art. 36 van de Ned. Geloofsbelijdenis leert dat de rechte overheden bewaarders
en beschermers behoren te zijn van de beide tafelen der Wet, opdat we een
gerust en stil leven leiden in alle godzaligheid en eerbaarheid.
We dienen dus gehoorzaam te zijn aan de overheid, mits het niet indruist tegen
Gods Woord. De overheid heeft als taak om wetten te maken en deze ook te
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handhaven, de overtreders te straffen. De overheid dient ons ook voor te gaan
in respect, eerlijkheid, verantwoordelijkheid enz.
In Nederland zijn veel wetten, voorbeelden zijn de Grondwet, Wetboek van
Strafrecht, Algemene Plaatselijke Verordening (APV) enz. Handhaving van deze
wetten zal altijd nodig blijken te zijn. Door de zondeval is er altijd sprake
geweest van misdrijven en zal dat ook altijd zo blijven, daarom zullen er altijd
politie en andere opsporingsdiensten nodig blijven. 

De taak/verantwoordelijkheid van de burger
Door de individualisering is er bijna geen sprake meer van sociale controle, we
spreken elkaar niet meer aan op normafwijkend gedrag. Wel staan we met ons
‘afkeurend’ oordeel over de ander snel klaar. Na een ramp/calamiteit doen de
media uitvoerig onderzoek om een schuldige aan te wijzen, de uitkomst is
meestal de overheid als schuldige. Bijv. vuurwerkramp Enschede,
Herculesramp, de dood van Anja Joos te Amsterdam. Wanneer de burger eigen
rechter speelt wordt de boete zelfs betaald door Prins Bernhard. 
Bij de brand in Volendam zijn 13-jarige kinderen omgekomen, de schuld wordt
in de schoenen van de overheid en de kroegbaas geschoven. Net alsof de
ouders geen verantwoordelijkheid meer dragen voor kinderen op deze leeftijd,
die horen in zulke gelegenheden niet thuis.
In onze tijd laten de burgers zich weinig sturen door overheidsregels, of het nu
gaat om bijv. bouwvoorschriften of verkeersregels enz. Wij burgers bepalen wat
wel of niet kan, de burgers worden ook steeds mondiger in contact met
overheidsdienaren. Als politie worden we dagelijks geconfronteerd met zulke
burgers: ze maken zelf wel uit of ze te hard rijden, hun gordel dragen enz.
Nu de roep om normen en waarden weer wordt gehoord, moet er ineens weer
harder opgetreden worden, moet er meer politie komen, hogere straffen
gegeven worden en dat zou dan het wondermiddel moeten zijn om het
normafwijkend gedrag bij de ANDER (niet bij onszelf) te corrigeren.
Uit de politiepraktijk weten we uit ondervinding dat deze manier van aanpakken
ook niet werkt. In de weekenden in Goes wordt er niets getolereerd, is er
cameratoezicht en maken we gebruik van politie te paard. Toch zien we elk
weekend weer dezelfde taferelen. De politie moet op de kinderen passen, ze
opvoeden en in het gareel houden, totdat vader om 4.00 uur in de nacht zijn
halfnaakte dochter komt halen, omdat er onderweg naar huis misschien met
haar iets zou gebeuren. 
Normen en waarden moeten niet op straat worden bijgebracht, maar in het
gezin en daarna ook op school en in de kerk. 
De eerste verantwoordelijkheid ligt in het gezin; daar zullen wij onze kinderen
moeten bijbrengen wat waarden en normen zijn. We zullen ze moeten leren dat
de bijbelse normen rijke en perspectief biedende normen zijn. Zo alleen is er
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zegen te verwachten, opdat we een gerust en stil leven zouden mogen leiden
voor tijd en eeuwigheid. 
Daarnaast dienen we de overheid ook te gedenken in ons gebed, volgens de
opdracht die we vinden in 1 Tim. 2 : 1,2 ‘Ik vermaan dan vóór alle dingen, dat
gedaan worden smekingen, gebeden, voorbiddingen, dankzeggingen voor alle
mensen, voor koningen en allen die in hoogheid zijn, opdat wij een gerust en stil
leven leiden mogen in alle godzaligheid en eerbaarheid’.
Wanneer we zo werkzaam mogen zijn, dan is er zegen te verwachten.

30

VLAGGEN
voorzien van

uw bedrijfsnaam
en logo…

Oostpolderweg 7, 4413 NN  Krabbendijke
Tel. 0113 - 50 20 40, fax 0113 - 50 27 93

E-mail: deleeuwreklamekledingbv@hetnet.nl

REKLAME- EN BEDRIJFSKLEDING

Hier úw logo
of bedrijfsnaam…



Uit de Staten van Zeeland 
De Statenfractie in de nieuwe zittingsperiode
Op 20 maart 2003 werden de nieuwe leden van Provinciale Staten, waaronder
onze 6-mans fractie, geïnstalleerd. Opmerkelijk daarbij was dat van de 47
Statenleden 33 de eed aflegden. 
De SGP is thans één van de vier grootste fracties. Zes van de tien fracties tellen
drie of minder leden. De fracties krijgen een ruim budget. Hiervoor heeft de
fractie inmiddels een medewerker aangesteld (voor 20 uur per maand). Uit dit
budget willen we ook enkele keren per jaar een nieuwsbrief aan alle SGP-leden
in onze provincie toesturen.
De fractie wil ook regelmatig werkbezoeken afleggen en overleggen met
gemeentebesturen, belangenorganisaties, SGP-raadsfracties en bedrijven. Zo
hebben we het laatste halfjaar bezoeken afgelegd bij de Zeeuwse Milieu-
federatie, het Waterschap, de gemeente Noord-Beveland en de Total
raffinaderij, terwijl een bezoek aan het Zeeuws Landschap is gepland. Het is de
bedoeling binnenkort een bezoek aan de gemeente Reimerswaal te brengen. 
Onze fractie kon met twee leden in alle vier statencommissies vertegen-
woordigd blijven. In de commissie Sociale en Bestuurlijke zaken hebben zitting
Kolijn en Roeland; in Economie en Mobiliteit Houmes en Polderman; in
Ecologie en Water Adriaanse en Roeland en in Ruimte Adriaanse en Van
Oostenbrugge. Daarnaast functioneert de Commissie van Onderzoek, waarvan
statenlid Van Oostenbrugge voorzitter is. Ons lid van GS Van Heukelom kreeg
de portefeuilles jeugdzorg, onderwijs, ouderenzorg, sociale vraagstukken,
volksgezondheid, communicatie, bestuurlijke organisatie en Zeeuwse
bibliotheek. 

Een worsteling met de duale werkwijze
Provinciale Staten trachten sinds april 2003 vorm te geven aan de duale
werkwijze. Dat wil zeggen dat PS de hoofdlijnen (de kaders) van het beleid
aangeven en GS daarbinnen besturen. Daarnaast hebben PS een controleren-
de functie ten opzichte van GS en fungeren ze als volksvertegenwoordiging om
de stem van de inwoners van Zeeland te vertolken. 
De Staten worden hierbij ondersteund door een goed opgetuigde griffie met 6,5
formatieplaatsen. De duale werkwijze gaat met vallen en opstaan. We zien hier
hetzelfde beeld als in de meeste gemeenten, waar geworsteld wordt met het
dualisme. Gezegd moet worden dat de Staten buitengewoon alert zijn in het
signaleren van misstanden, lacunes of problemen in de Zeeuwse samenleving.  
Onze fractie heeft tot tevredenheid haar inbreng kunnen leveren in en kunnen
instemmen met het collegeprogramma “Alle zeilen bij” voor de zittingsperiode
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2003-2007. In dit programma wordt de nadruk gelegd op de speerpunten
Werkgelegenheid, Zorg en sociaal beleid en Ruimtelijke kwaliteit.
De praktijk in de Staten is thans dat alle fracties, groot of klein, evenveel
spreekrecht hebben. De vergaderingen van PS duren door het grote aantal
fracties en de talrijke vragen tijdens de “vragensessie” doorgaans zeer lang.
Zeer vele zaken in het belang van Zeeland en de Zeeuwse bevolking
passeerden het afgelopen jaar de revue. Onze Statenleden probeerden daarbij
gedegen werk en een constructieve bijdrage te leveren. Bij hoofdmomenten
van beleid (o.a. bij de behandeling van de begroting 2004 en de voorjaarsnota)
zijn de principiële uitgangspunten uit ons verkiezingsprogramma benadrukt.
“Wij willen”, zo stelde onze fractievoorzitter, “politiek bedrijven op basis van drie
peilers, namelijk liefde tot God en de naaste, gerechtigheid of rechtvaardigheid
bij de verdeling van de welvaart en rentmeesterschap met respect voor de
schepping. De SGP wil zich inzetten voor de ontwikkeling van een duurzaam
Zeeland, maar dan wel duurzaam in de zin van Bijbelse waarden en normen”.

Enkele concrete punten, van belang voor Reimerswaal.
Uit het vele wat passeerde wil ik enkele concrete punten noemen.
1. Onwikkelingsschets 2010 Schelde-estuarium.

Nederland en Vlaanderen zijn bezig met het opstellen van een
ontwikkelingsschets voor het Schelde-estuarium voor 2010. Dit i.v.m.
garanties voor de veiligheid tegen overstromingen en verbetering van de
toegankelijkheid van de Scheldehavens. De Staten spraken af deze
ontwikkelingen nauwgezet te volgen. Er dreigen immers plannen voor een
verbinding tussen Ooster- en Westerschelde, verdieping en verbreding van
de vaargeul en ontpoldering.

2. Algenproblematiek in Zoommeer/Volkerak.
Onze fractie onderschrijft weliswaar de uitwerking van de integrale visie
Deltawateren met een accent op de oplossing van de algenproblematiek in
Zoommeer en Volkerak. Ze stelt hierbij als randvoorwaarde een goede
oplossing voor de zoetwatervoorziening voor de landbouw. De
gedeputeerde zei onderzoek en terugkoppeling naar de commissie toe.

3. Westerschelde Container Terminal.
N.a.v. de kroonuitspraak tot vernietiging van de WCT-plannen diende onze
fractie, samen met CDA, PvdA en VVD, een motie in om op korte termijn de
uitspraak van de Raad van State diepgaand te analyseren en juridisch advies
in te winnen over een mogelijk vervolg. Op 13 februari besloten PS opdracht
te verlenen voor vervolgonderzoeken op basis van de gemaakte analyse en
adviezen. De vervolgonderzoeken moeten in de loop van 2004 afgerond zijn.

4. Uienteelt.
Ook door onze fractie werd aangedrongen op onderzoek naar de problemen
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van de Zeeuwse uienhandel en uienteelt. Gewerkt wordt thans aan een
gezamenlijk onderzoek door provincie, gemeente Reimerswaal en
uiensector. 

5. Recreatieve fietspaden.
Onze fractie ondersteunde de CDA-motie om in overleg met het Waterschap
te realiseren dat op dijken of buitenbermen langs de Oosterschelde en
Westerschelde aantrekkelijke fietsroutes op zgn. onderhoudswegen van het
Waterschap worden aangelegd. 

6. Overige zaken.
Genoemd kunnen ook nog worden de besluitvorming in PS over de verbouw
van het Zeeuws Museum, de veiligheid van de Westerscheldetunnel, de
startnotities voor het jeugdbeleid, het omgevingsbeleid, het sociaal-
economisch beleid en het cultuurbeleid. Aan de orde kwamen ook het
uitvoeringsprogramma Vitaal Platteland Zeeland met bijzondere aandacht
voor de kleine kernen, de fusie van het Delta Waterbedrijf BV met NV
Waterbedrijf Europoort, de positie van de schelpdiervisserij, etc. 

door statenlid J. Adriaanse.
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Uit de 2e Kamer
Hulp van Bóven!

Onlangs voerden we in de Tweede Kamer een debat over de achtergronden
van allerlei fraudeschandalen en de belastingmoraal. Het begrip integriteit
kwam centraal te staan. Eerlijkheid, onkreukbaarheid, je niet over de ruggen
van anderen willen bevoordelen en dergelijke. Elke fractie heeft daar wel iets
over te zeggen. Grondhouding van allen is natuurlijk dat onoorbare praktijken
en gedragingen niet kunnen. Kamerbreed werd oneerlijkheid afgewezen. Je
hebt je fatsoenlijk te gedragen, je moet eerlijk door het leven gaan. Een debat
met deze inhoud past heel erg goed in de te voeren fundamentele discussie
over waarden en normen. Deze discussie, het zal de lezers van dit stukje niet
zijn ontgaan, wordt in Den Haag gevoerd. Terecht natuurlijk, want het is met het
normbesef in onze samenleving maar magertjes gesteld. De SGP althans, doet
er daarom met grote overtuiging aan mee. Sterker, de stelling mag worden
verdedigd, dat de SGP daar al vele jaren mee bezig is. Het maakt eigenlijk een
hoofdpunt uit van ons politieke profiel.

Het gaat er bij die discussie uiteraard wél om over wélke waarden en normen
we het hebben. Fatsoen, respect, verdraagzaamheid, openheid, harmonie en
samenspraak. Het zijn vanzelfsprekend voorname kernwoorden. Iedereen
noemt ze in de politiek. Maar is daarmee álles gezegd? Immers, neen. Waar
liggen deze begrippen voor anker? Waaruit worden ze gevoed? In
medemenselijkheid óf in Bijbelse kaders, die nog eens een keer veel verder
reiken? Wij bepleiten de Bijbelse waarden en normen als uitgangspunten en
doelen tegelijk van het beleid. De overheid is dat als dienares van God
(Romeinen 13) verplicht. Met minder kán en mág het niet. God heeft er - met
eerbied gesproken - recht op door iedereen te worden gediend en gevreesd
(Prediker 12:13). We zullen daarover allen eenmaal verantwoording moeten
afleggen.

Onlangs berichtten de kranten over een levensgevaarlijke situatie waarin
wetenschappelijke onderzoekers in één van de poolgebieden terechtkwamen.
Zij deden als team een belangrijk onderzoek op een ijsplat, dat op een zeker
moment losbrak van de rest van de dikke ijskorst die het poolgebied overdekt.
De grote ijsschots, waarop zij zich bevonden, dreef af van het “vaste land” naar
warmere gebieden. Hun zekerheden smolten als het ware onder hen weg. Naar
mag worden aangenomen, waren de onderzoekers als team goed op elkaar
ingespeeld. Dat kan niet anders, als je zo lang in betrekkelijke eenzaamheid en
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onder uitzonderlijke klimatologische omstandigheden je werk samen moet
doen. Ongetwijfeld zullen zij hebben voldaan aan criteria van fatsoen, respect,
harmonie en dergelijke. Deze op zichzelf goede houding over en weer schoot
echter ernstig tekort in de levensbedreigende situatie waarin zij zich bevonden.
Gelukkig kwam er een helikopter die van boven naar beneden een reddingslijn
uitwierp. Zij werden gered door hulp van bovenaf.

Ik moest aan dit voorval denken toen wij bezig waren met het debat over
integriteit. Je kunt nóg zo hameren - en op zichzelf volstrekt terecht - op de
begrippen als fatsoen, respect en wat dies meer zij, maar vanwaar komt de
onontbeerlijke innerlijke prikkel tot gehoorzaamheid? Mensen om je heen
gedragen zich vaak op zichzelf gericht, met alle laakbare consequenties van
dien. De verleiding is dan groot hen maar te volgen. “Anderen doen het toch
óók?” Maar dán de stem van je geweten, de innerlijke prikkel tot
gehoorzaamheid. Komt die ten diepste niet alleen voort uit het besef te leven
voor het oog van God? God Die alles ziet en weet, tegenover Wie eenmaal
rekenschap moet worden gegeven van ál je gedachten, woorden en daden?
Zonder dit besef, zijn we net als die wetenschappers in doodsgevaar. In onze
op drift zijnde, geseculariseerde en ontkerkelijkte samenleving smelten allerlei
zekerheden steeds meer onder ons weg. We hebben bij vergelijking van de
redding van die mensen van die ijsschots, ook een uitgeworpen lijn van Bóven
nodig, om ons aan vast te klampen, om ons aan op te laten trekken. Het kán
niet zonder hulp van Boven. Eerst dán zal er een duurzame en ootmoedige
houding zijn die geijkt is aan de universeel van kracht zijnde Bijbelse waarden
en normen. Daarmee zal onze samenleving oneindig méér geholpen zijn dan
met medemenselijke interacties, hoe hoogstaand ook, omdat deze hun
verankering slechts vinden in de wispelturige mens. Deze notie, ingebracht in
het kamerdebat, geldt (ik zeg het in gepaste bescheidenheid) als de
“toegevoegde waarde” van onze SGP. De God aller genade moge die inbreng -
wáár ook gebracht - zegenen.

21 maart 2004
Van der Vlies
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De hulp en wederopbouw na de ramp
van 1953

Tijdens en na de ramp zijn er enorm veel foto’s gepubliceerd. Minder bekend
maar toch interessant is de stroom papieren die verstuurd werden. Op deze
bladzijden willen we er u enkele tonen, al zult u begrijpen dat dit maar een
kleine greep is uit de enorme hoeveelheid.

Direct nadat het nieuws over de watersnood wereldkundig gemaakt was,
stroomden de hulpgoederen vanuit heel de wereld binnen.
Veel pakketten kwamen ons land via Schiphol binnen en werden daarna door
CARE gedistribueerd naar de getroffen gebieden.
Hieronder ziet u een begeleidend briefje bij een voedselpakket.

Het gemeentebestuur van Waarde besloot om de inwoners behulpzaam te zijn
bij het opstellen van een bedankbriefje in de Engelse taal.
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Er moesten enorme hoeveelheden rommel opgeruimd worden, in veel gevallen
werd de hulp van derden ingeroepen.

Hieronder een offerte van de Heidemaatschappij (Let op het uurloon)
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Wethoudersvacature weer vervuld
Na enkele weken van intensief onderhandelen is de wethoudersvacature binnen
ons dagelijks gemeentebestuur weer vervuld. Onvoorziene omstandigheden
daargelaten, zal PvdA-raadslid C.J. Knuit een dezer dagen als wethouder
worden beëdigd. Hij neemt de plaats in van wethouder M. van Overloop van de
BBR. Voor de redactie van ‘Een vaste koers’ reden genoeg om met de
onderhandelaar namens onze partij, raadslid J.P. Sinke, in gesprek te gaan.

Kunt u aangeven wat de reden was dat er een nieuwe wethouder moest komen?
Begin februari werden we enigszins overvallen door de mededeling van
wethouder M. van Overloop, dat hij zich vanwege problemen met zijn
gezondheid genoodzaakt zag zijn functie neer te leggen. Hoewel we de laatste
maanden best wel in de gaten hadden dat er iets met hem aan de hand was,
hadden we dit niet direct verwacht. Zowel uit menselijke als uit politieke
overwegingen betreuren we zijn vertrek. Gedurende veertien jaar hebben we op
constructieve wijze met hem samengewerkt.

Hoe ging het toen verder?
Omdat er geen sprake was van een breuk binnen het college of binnen de coalitie,
hebben we de BBR uitgenodigd om met een nieuwe wethouderskandidaat te
komen. Op korte termijn slaagde deze partij daarin en de voorgedragen
kandidaat vormde voor ons geen beletsel om met de BBR verder te gaan.

En toch is het de BBR niet geworden...
Nee, inderdaad, maar dat heeft een achtergrond. Wat was namelijk het geval?
Toen de BBR met een wethouderskandidaat op de proppen kwam, legden ze
tegelijkertijd een aantal eisen op tafel die door ons moesten worden ingewilligd.
De BBR wilde daarmee een aantal zaken binnenhalen, waar ze in de afgelopen
jaren niet in waren geslaagd. Zowel voor onze fractie als voor het CDA was dat
onaanvaardbaar.

En toen werd het de PvdA?
Nou, zo snel ging dat niet. Eerst hebben we als SGP en CDA met alle
fractievoorzitters een apart gesprek gevoerd. Aan de hand daarvan heeft ieder
fractielid toen uiteindelijk een heel persoonlijke keuze gemaakt. 

En die keuze was de PvdA?
Inderdaad, als fractie hebben we toen een hele lichte voorkeur voor de PvdA
uitgesproken.

42



Zijn de andere partijen helemaal niet in beeld geweest?
Op voorhand hebben we geen enkele partij uitgesloten. Maar het probleem bij
de ChristenUnie was, dat zij liever geen wethouderskandidaat wilden leveren.
Ten aanzien van de BBR was het zo, dat zij vrijwel onverkort vasthielden aan hun
eerder gestelde eisen. Over sommige zaken was absoluut niet met hen te
onderhandelen, zodat ook die partij afviel. De VVD stelde zich erg bescheiden op
en gaf aan ook niet direct op een wethouderspost te hebben gerekend. Wat
Leefbaar Reimerswaal betreft, hebben we een heel goed gesprek met de heer
Weststrate gehad en waren we het op een heleboel punten ook met elkaar eens.

Maar toch heeft Leefbaar Reimerswaal geen wethouderskandidaat geleverd...
Dat klopt. Tot het laatste toe hebben we getwijfeld met welke partij we als eerste
in zee wilden gaan. Dat was erg moeilijk, omdat ook het programma van Leef-
baar Reimerswaal ons best wel aansprak. Anderzijds heeft ook meegespeeld de
wijze waarop er de laatste jaren politiek is gevoerd. En uiteindelijk, ik gaf het al
aan, heeft ieder lid van onze fractie toen een heel persoonlijke afweging
gemaakt. Dat Leefbaar Reimerswaal enigszins teleurgesteld is, begrijpen we.

Hoe is het toen verder gegaan?
Samen met het CDA hebben we toen de PvdA uitgenodigd om te bezien of we
niet alleen wat de kandidaat betreft, maar ook inhoudelijk tot overeenstemming
met elkaar konden komen. Want laten we maar eerlijk zijn, er lagen best nog
heel wat hobbels.

Zoals?
Zoals bijvoorbeeld het standpunt van de PvdA inzake het bedrijfsleven. Wij zijn
van mening dat je, zeker in een tijd van economische teruggang, het
bedrijfsleven moet koesteren. Dat je als gemeente met het bedrijfsleven moet
meedenken. Maar ook de PvdA gaf aan een florerend bedrijfsleven van groot
belang te achten en positief te willen meedenken. Andere zaken die voor ons
moeilijk lagen, waren ondermeer de stijging van de begraafrechten, het
verhogen van de gemeentelijke belastingen, de bouw van een sporthal in
Yerseke en natuurlijk de zondagsrust. Wat dat laatste betreft hebben we niet ons
zin gekregen, temeer daar ook het CDA daar anders tegenover staat dan wij.
Maar anderzijds heeft de PvdA aangegeven dat het eventueel in Yerseke te
realiseren bezoekerscentrum voor het Nationaal Park Oosterschelde ‘s zondags
wat hen betreft gewoon gesloten mag blijven. Daarnaast is overeengekomen om
de begraafrechten niet meer dan trendmatig te verhogen en ook uitermate
voorzichtig te zijn met extra verhogingen van de andere gemeentelijke
belastingen en heffingen. Daarnaast hebben we ons sterk gemaakt voor de
koopkracht van de (grote) gezinnen. Van een afvalstoffenheffing per persoon,
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waar toch even sprake van was, is de PvdA inmiddels afgestapt en ik denk dat
dat winst is. Als laatste wil ik de bouw van een sporthal in Yerseke noemen. We
weten dat zowel CDA als PvdA hier heel sterk aan hechten, maar gelukkig
hebben zij tijdens de onderhandelingen aangegeven alleen een sporthal te willen
bouwen als dat ook in financieel opzicht verantwoord is. De gemeentelijke
belastingen zullen er in ieder geval niet voor verhoogd worden.

Bent u tevreden?
Ach, wat is tevreden. We hebben geprobeerd om duidelijke afspraken met
elkaar te maken en ik denk dat we daar redelijk in geslaagd zijn. We moeten niet
vergeten dat politiek bedrijven en compromissen sluiten veelal onlosmakelijk
aan elkaar verbonden zijn. Ook aan de onderhandelingstafel moet je uit twee
kwaden soms wel eens het minst kwade kiezen. Waar ik overigens wel erg blij
mee ben, is de wijze waarop de gesprekken, met welke fractie dan ook, zijn
verlopen. Er is met open vizier gestreden en serieus naar elkaar geluisterd. Op
basis van argumenten en uitgangspunten hebben we geprobeerd elkaar te
overtuigen. In een aantal gevallen is dat gelukt en in een aantal gevallen ook niet.

Kan het nog mis gaan?
Omdat de PvdA het onderhandelingsresultaat nog aan de ledenvergadering
moet voorleggen, is het theoretisch nog mogelijk dat het schip strandt.
Overigens gaan we daar niet van uit. Maar mocht het alsnog misgaan, ja, dan
hebben we een probleem.

Laatste vraag: Meestal worden de onderhandelingen door de fractievoorzitter
van een partij gevoerd. Waarom is daar in dit geval van afgeweken?
Nou, dat is heel eenvoudig. Onze fractievoorzitter, de heer Van Stee, heeft
tijdens alle gesprekken als technisch voorzitter gefungeerd. Als zodanig was
het voor hem onmogelijk om zich ook nog eens een keer in de discussie te
mengen. En ik moet eerlijk zeggen: dat is hem prima gelukt; hij heeft de
besprekingen op een voortreffelijke wijze geleid.

A.M. Bliek

P.S. In de ledenvergadering van de PvdA op 8 april is dhr C.J. Knuit gekozen
als wethouder, de afrondingsfase van de gesprekken hopen zij deze maand te
houden met de partijen CDA en SGP, daarna zal dhr. Knuit in D.V. mei/juni zijn
taak als wethouder aanvaarden.
Dhr. C.A. Schoof uit Yerseke zal de plaats als raadslid innemen van dhr. Knuit.
Wij hopen D.V. najaar 2004 bij de volgende uitgave u nog nader te informeren
over het verloop van deze formatie.
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Cafes voortaan om twee uur ’s nachts
dicht
Cafés en andere horecagelegenheden in onze gemeente worden binnenkort
verplicht hun deuren om twee uur ‘s nachts te sluiten. Een voorstel daartoe van
de ChristenUnie (CU) is tijdens de raadsvergadering van 30 maart j.l. met 11
tegen 8 stemmen aangenomen. Voor de SGP-fractie was het een kiezen uit
twee kwaden: òf om twee uur dicht, òf helemaal niet dicht. Ten diepste een
onmogelijke keuze.
Tijdens de discussie in de raad hebben we namens onze fractie verschillende
zaken naar voren gebracht. Allereerst zijn we ingegaan op onze principiële
bezwaren tegen cafébezoek op zich en de ontheiliging van de zondag.
Daarnaast hebben we gewezen op de dieptrieste gevolgen van voortdurend
overmatig alcoholgebruik en het grensvervagende effect ervan: Jongeren die
aan het begin van de avond nog vast voornemens zijn om ‘maar twee pilsjes’ te
nemen, maar het iedere keer toch weer van zichzelf verliezen, met alle nare
gevolgen van dien. Juist voor hen is een vervroegd sluitingsuur van groot
belang. Immers, hoe langer de cafés open zijn, hoe meer er wordt gedronken.
Wat we ook in het midden van de raad hebben neergelegd, is de zorg van de
ouders. Dat er heel wat ouders zijn, die pas echt gerust gaan slapen als de
laatste van hun kinderen thuis is. Tenslotte hebben we erop gewezen dat het
voorstel van de CU uitgaat van een sluitingstijd van twee uur ‘s nachts, maar
dat dat voor ons te laat is; dat wij daar twaalf uur van willen maken.
Van diverse zijden stuitte ons voorstel om de cafés om middernacht te sluiten
op felle tegenstand. Zo werd ons door de BBR verweten de klok 25 jaar terug te
willen zetten en toonde Leefbaar Reimerswaal zich vooral bevreesd voor
‘Staphorster toestanden’. Anderzijds wees deze fractie (terecht!) op de taak van
gezin, kerk en school inzake het alcoholgebruik onder een deel van onze
jongeren. Aangezien ook de fracties van PvdA en VVD niets voor een verplicht
sluitingsuur voor de horeca voelden, en het CDA verdeeld was, was er voor
onze fractie een sleutelrol weggelegd.
Omdat ons voorstel het meest verstrekkend van inhoud was, werd dit het
eerste in stemming gebracht. Helaas bleek geen enkele fractie bereid het te
ondersteunen. Hierna werd het voorstel van de CU in stemming gebracht. Onze
fractie stond toen voor een dilemma: Zouden we het voorstel van de
ChristenUnie niet steunen, dan zou het worden verworpen en zouden de cafés
gewoon de hele nacht open mogen blijven. Zouden we het wel steunen, dan
zou ons wellicht verweten kunnen worden onvoldoende oog te hebben gehad
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voor het behoud van de zondagsrust. Zoals reeds eerder opgemerkt, stonden
we eigenlijk voor een onmogelijke keuze.
Na een korte schorsing voor intern beraad, hebben we toen uiteindelijk
besloten, zij het met de nodige bezwaren, om met het voorstel van de
ChristenUnie in te stemmen. Mede hierdoor werd dat voorstel met 11 tegen 8
stemmen aangenomen en zullen de cafés hun deuren voortaan eerder moeten
sluiten dan thans het geval is.

Krabbendijke,
J.P. Sinke

Leeswijzer
Naarmate zij (de minderheidsgroep) meer overtuigd is van het belang van de
religieuze en culturele waarden die zij aanhangt en gestalte geeft, zal zij zich
minder door de meerderheidscultuur laten imponeren en kan zij zich beter
handhaven.

gelezen in het RD  

‘Zijt ge wars van alle politiek? Het zij zoo.
Maar weet dan toch, welke heilige belangen aan deze politieken strijd zijn
verknocht. Het gaat om de Christelijke grondslagen van ons volksleven:
huwelijk, gezin, gezagsvraagstuk, godsdienst enz.
Zouden we niet pal staan om te verdedigen de geestelijke erfenis onzer
voorouders. Zouden we niet verdedigen, wat twaalf eeuwen Christendom ons
nagelaten hebben(...)?

‘t Is om Gods heil’ge ordinantiën,
In huis en kerk, in school en staat,
Ten spijt van ‘s werelds remonstrantiën,
Weer vast te zetten, t’ volk ten baat.
‘t Is om de ord’ningen des Heeren
Waar Woord en schepping van getuigt
In ‘t volk zoo helder te graveeren,
Tot weer dat volk voor God zich buigt.’

gelezen in De Banier, 12 juni 1922.
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Goede voornemens

De Heidelbergse Catechismus spreekt ook over goede voornemens. De vraag
of degenen die tot God bekeerd zijn, Gods geboden volkomen kunnen houden,
wordt ontkennend beantwoord.
Maar wat er wel is, zo zegt de catechismus, zijn ernstige voornemens om naar
alle geboden Gods beginnen te leven. Ernstige voornemens, dat zijn biddende
voornemens. In eigen kracht kan het immers nooit wat worden. Daarom voert
de catechismus ook van het gebod naar het gebed!
De beste plaats om met goede voornemens uit te komen.

Gelezen in het kerkblad van de Oud Ger. Gemeenten in Nederland, januari 2004
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